
به گفته رئيس سازمان بازرسي كل كشور، اين 
سازمان پيگيري هاي زيادي در حوزه بهداشت 
كش�ور انج�ام داده ك�ه در نهايت مش�كلات 
مهمي را از دوش كادر درماني برداش�ته است. 
كمك ب�ه رف�ع مش�كل برخ�ي فعاليت هاي 
تحقيقات�ي در ح�وزه كرونا مانن�د تحقيقات 
واكس�ن و پيگيري منجر به پرداخ�ت 3هزار 
ميليارد تومان از مطالبات وزارت بهداش�ت از 
اقدامات سازمان بازرسي كل كشور بوده است. 

رئيس س��ازمان بازرس��ي كل كش��ور با تشريح 
اقدامات انجام ش��ده توسط س��ازمان بازرسي در 
حوزه نظام سلامت، از نهايي شدن بيش از 4هزار 
مورد استخدام جامعه پرستاري و تسهيل فرآيند 
گزينش و به كارگيري پرستاران با اولويت فعالان 

حوزه مقابله با كرونا خبر داد. 
  از قبل از اسفند وارد عمل شديم

حجت الاسلام  درويشيان در پاس��خ به اين سؤال 
كه آيا س��ازمان بازرس��ي به چالش ه��اي حوزه 
بهداش��ت و درمان ورود كرده است يا خير، گفت: 
»سازمان بازرسي از جمله مهم ترين دستگاه هاي 
نظارتي كشور است كه زير نظر رياست قوه قضائيه 
مس��ئوليت نظارت بر اجراي صحيح همه قوانين 
و حسن جريان امور را در دستگاه هاي اجرايي بر 
عهده دارد.« رئيس س��ازمان بازرسي كل كشور 
خاطرنشان كرد: »ما در همه زمينه ها چه حوزه هاي 
اقتصادي، اجتماعي، سياسي و فرهنگي اقدامات و 
عملكرد قابل قبولي در 1/5س��ال اخير داشته ايم 
كه از جمل��ه اقدامات در حوزه مقابل��ه با بيماري 
كروناست.« وي بيان كرد: »از همان روزهاي اولي 
كه موضوع ش��يوع اين ويروس مطرح شد و حتي 
قبل از اسفند، س��ازمان بازرس��ي وارد عمل شد 
و نسبت به ايجاد تب س��نج ها در فرودگاه ها و در 

مبادي ورود كشور اقدام و پيگيري كرد.«
  جلوگي�ري از آزمايش ه�اي غيرضروري 

كرونا
حجت الاسلام والمسلمين درويش��يان در ادامه 
خاطرنشان كرد: »در كل كشور همه همكاران ما 
در بازرسي هاي اس��تان ها  موضوع كمك به كادر 
درماني و كساني كه در حوزه سلامت و در جبهه 
مقابله با اين بيماري تلاش و جهاد ش��بانه روزي 
مي كنند، قرار گرفتند و حتي در تعطيلات نوروز 
هم بازرس��ي هاي ويژه اي را داشتيم و گروه هايي 
از همكاران ما به صورت ويژه و شبانه روزي در ايام 

تعطيلات نوروز فعال بودند.«
رئيس سازمان بازرسي كل كشور اظهار كرد: »ما 
اقدامات مؤثري را پيگيري كرديم كه از جمله آن 
رفع مشكلاتي در حوزه كمك به برخي فعاليت هاي 
تحقيقاتي در حوزه كرونا مانند تحقيقات واكسن، 
دارو و ايمن��ي درمان��ي ب��ود. پيگي��ري منج��ر 
به تخصي��ص و پرداخ��ت 3هزار ميلي��ارد تومان 
از مطالبات وزارت بهداش��ت از س��ازمان تأمين 
اجتماعي، مطالبات دارويي و تجهيزات پزش��كي 
شركت ها، جلوگيري از آزمايش هاي غيرضروري و 
سفارشي ويروس كرونا و پيگيري در توليد و توزيع 

اقلام بهداشتي و س��اير مواردي كه اگر بخواهيم 
توضيح دهيم فرصت بيش��تري را مي طلبد هم از 

ديگر اقدامات سازمان بازرسي است.«
 صدور مجوز 10هزار استخدام

وي در ادامه بيان كرد: »چند ماه پيش رياست قوه 
قضائيه مأموريتي را در خصوص بررسي مشكلات 
نظام پرستاري به س��ازمان بازرسي محول كردند 
كه از همان روز اول هم��كاران ما پيگيري كردند 
و هيئتي را تش��كيل داديم و بازرس��ي مفصلي را 
در خصوص شناسايي آسيب ها و مشكلات حوزه 
پرستاري احصا كرديم.« حجت الاسلام والمسلمين 
درويشيان بيان كرد: »گزارش تفصيلي آن هم به 
حوزه وزارت بهداشت و درمان و هم به بخش هاي 
مربوطه مانن��د بخش مربوط به تأمي��ن اعتبار به 
كارگيري و اس��تخدام 1۰ه��زار نف��ر در وزارت 
بهداشت رس��يده كه خوش��بختانه اقداماتي در 
رابطه با صدور مجوز تأمين اعتبار به كارگيري اين 

1۰هزار نفر صادر شد.«
 تخصيص 2هزار ميليارد تومان 

براي پرداخت معوقات
رئيس س��ازمان بازرس��ي كل كش��ور در ادامه با 
اشاره به نهايي ش��دن 4هزار و 43 مورد استخدام 
جامعه پرستاري و تس��هيل فرآيند گزينش و به 
كارگيري پرس��تاران با اولويت فعالان ايام شيوع 
ويروس كرونا گفت: »تسهيل و تسريع دسترسي 
كاركنان درماني از جمله پرستاران در محيط كار به 
وسايل حفاظت فردي با پيگيري سازمان بازرسي، 
برقراري فوق العاده ويژه كاركنان درگير مقابله با 
ويروس كرونا و ابلاغ تخصيص 2هزار ميليارد تومان 
براي پرداخت معوقات و مطالبات كاركنان بخش 

سلامت در شهريور ۹۹ از جمله اقدامات انجام شده 
در اين زمينه است.«

  س�ند تحول آموزش و پ�رورش، اولويت 
نظارتي

وي با تأكيد بر اينكه مش��كلات جامعه پرستاري 
فراتر از اينهاس��ت، گفت: »اين مش��كلات بعضاً 
نيازمن��د برخي اصلاح��ات س��اختاري و تأمين 
اعتبارات بيش��تر اس��ت، به ويژه در اين وضعيتي 
كه ش��اهد افزايش ابتلا به ويروس كرونا هستيم، 
واقعاً كادر درمان ب��ه رغم همه ايثارگري هايي كه 
مي كنند واقعاً بخشي از آنها خسته شده اند و بايد 
حتماً نيروي كمكي به اينها اضافه شود و مشكلات 
آنها به ويژه مشكلات تأمين نيازها و اعتباري شان 
دنبال ش��ود. ما مرتب پيگير رفع اين مش��كلات 
هستيم و اميدواريم مس��ئولان محترم دولتي نيز 
توجه ويژه و بيش��تري به جامعه پرستاري و كادر 
درماني داشته باشند.« حجت الاسلام والمسلمين 
درويش��يان در ادامه و در پاس��خ به اين سؤال كه 
قانون مادر و س��ند راهبردي تحول در آموزش و 
پرورش به خصوص در ايام كرونا به ويژه در حوزه 
تربيت چگونه اجرا مي شود، بيان كرد: »سند تحول 
نظام جامعه آموزش و پرورش يكي از اولويت هاي 

نظارتي ما در سال جاري بوده است.«
 پيشنهاد تشكيل سازمان ملي مهارت

حجت الاسلام و المسلمين درويشيان گفت: »در 
همه ابعاد س��ند تحول همكاران ما ورود كردند و 
نتايجي هم داشته است، از جمله يكي از مشكلاتي 
كه ما در كشور در حوزه اشتغال داريم، بحث عدم 
مهارت لازم دانش آموزان بع��د از فارغ التحصيلي 
است كه ما پيشنهاد تشكيل سازمان ملي مهارت 

را متشكل از سازمان فني حرفه اي، دانشگاه فني و 
حرفه اي و دانشگاه جامع علمي- كاربردي داديم.« 
رئيس س��ازمان بازرسي كل كش��ور افزود: »بايد 
گزارش تحقق ميزان سند تحول به شوراي عالي 
انقلاب فرهنگي ارائه شود كه ما پيگيري كرديم تا 

اين كار انجام گيرد.«
 مشكلات آموزش در فضاي مجازي ادامه 

دارد
وي ادامه داد: »در وضعيت فعل��ي قاعدتاً اهدافي 
كه در س��ند تحول نظام جامع آموزش و پرورش 
پيش بيني شده است به دليل ويروس كرونا امكان 
تحقق همه آن اهداف نيس��ت. در وضعيت فعلي 
كيفيت امور پرورش��ي به دليل اينكه حضور اكثر 
قريب به اتفاق دانش آموزان در محل مدارس اتفاق 

نمي افتد، خيلي كمرنگ شده است.«
حجت الاسلام والمسلمين درويشيان بيان داشت: 
»مشكلاتي را هم در ارتباط دانش آموزان از طريق 
فضاي مجازي شاهد هستيم، همه دانش آموزان 
امكان اين برقراري را ندارند و البته وزارت آموزش و 
پرورش تلاش هايي كرده است كه اين ارتباط برقرار 

باشد اما همچنان مشكلاتي را شاهد هستيم.«
رئيس سازمان بازرسي كل كشور گفت: »بسياري 
از دانش آموزان هم در كلاس حضور پيدا نمي كنند 
و به صورت مجازي آموزش مي بينند كه حتي در 
همان حضور فيزيكي هم ب��ا توجه به حاكم بودن 
وضعيت رواني اين ش��يوع بيماري، امكان تعليم 
و تربيت وجود ندارد ك��ه اميدواريم هر چه زودتر 
اين ويروس از بين رود تا در ش��رايط عادي هم ما 
بتوانيم اهداف س��ند را دنبال كنيم و هم كيفيت 

آموزش ارتقا يابد.«
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فرمانده كل سپاه:  با تمام امكانات وارد ميدان  مقابله با كرونا مي شويم

مبارزه کادر درمان با کرونا سخت تر از دفاع مقدس است

رئيس سازمان بازرسي:  3هزار ميليارد تومان 
از مطالبات وزارت بهداشت وصول شد

پيگيري هاي سازمان بازرسي كل كشور منجر به پرداخت مطالبات وزارت بهداشت از سوي تأمين اجتماعي شد

ادامه از صفحه اول
  متعهد هستيم تمام امكانات را به ميدان 

آوريم
فرمانده كل سپاه در حاشيه برگزاري اين جلسه 
با بيان اينكه پيرو فرمايشات و فرامين پيوسته 
فرمانده��ي معظم كل ق��وا، در روزه��اي اخير 
مأموري��ت جديد مش��اركت حداكثري تمامي 
ظرفيت ها و امكانات نيروهاي مس��لح از جمله 
س��پاه در بخش خدمات پيش��گيري و درمان 
بيماران كرونايي ابلاغ شد، گفت: »اين مهم هم 
در فرمايشات معظم له در مراسم دانش آموختگي 
دانشجويان دانشگاه هاي افسري نيروهاي مسلح 
و هم در فرمان جديدي كه به ستادكل نيروهاي 

مسلح ابلاغ فرمودند، وجود داشت.«
سردار س��لامي افزود: »براس��اس اين تدبير و 
دستور مبارك متعهد هستيم تمامي ظرفيت ها 
و امكانات درماني س��پاه اعم از بيمارستان هاي 
ثابت و س��يار، امكانات توليد و توزيع ماسك و 
بسته هاي بهداشتي و مش��اركت در غربالگري 
و كمك بسيج جامعه پزشكي به كادر ايثارگر و 

فداكار درماني را به ميدان آوريم.« 
فرمانده كل س��پاه ب��ا تأكيد ب��ر اينكه تلاش 
مي كنيم تمامي اس��تعداد هاي بيمارس��تاني و 
ساير ظرفيت هاي بسيج در خدمت تحقق اين 
مهم ق��رار گيرد، گفت: »در كن��ار اين اقدامات 
كمك هاي مؤمنانه و توزيع بسته هاي معيشتي 
با هدف كاهش مشكلات مردمي كه از كرونا يا 
غيركرونا دچار رنج معيش��تي هستند، به طور 

مداوم انجام مي پذيرد.«
 ماسك فقط 1300تومان

رئي��س س��ازمان غ��ذا و دارو ضمن اش��اره به 
مصوبه ستاد ملي مقابله با كرونا مبني بر اجبار 

استفاده از ماسك از در منزل، نسبت به هر گونه 
گران فروش��ي ماسك از س��وي مراجع توزيع و 
عرضه هشدار داد و تأكيد كرد: »مصرف كننده 
نبايد ماسك سه لايه را بيش از هزارو3۰۰ تومان 

دريافت كند.«
شانه ساز با بيان اينكه طبق دستور رئيس جمهور 
حتماً باي��د اين قيمت رعايت ش��ود، ادامه داد: 
»بر همين اس��اس ظرف چند هفته گذش��ته 
پيگيري ها با جديتي بيشتر انجام شد و اكنون 
اعلام مي كنم كه در فاز اول برنامه ريزي كرديم 
تا بي��ش از ۶۰ ميليون ماس��ك را كه توس��ط 
23 ش��ركت توليدي، توليد مي ش��ود از طريق 
شركت هاي پخش سراس��ري به داروخانه هاي 
سراسر كشور توزيع شود. اكنون مي خواهم به 
مردم اطلاع رساني كنم كه نبايد در داروخانه و 

جاهاي ديگر، ماسك سه لايه را بيشتر از قيمت 
هزارو3۰۰ تومان خريداري كنند.«

 روزانه 21 ميليون ماسك توليد مي شود
رئيس سازمان غذا و دارو با بيان اينكه از مردم 
مي خواهي��م مطالبه گر ماس��ك ه��زارو3۰۰ 
توماني باشند و اجازه ندهند ماسك سه لايه با 
قيمت بيشتر عرضه شود، گفت: »از نظر تعداد 
توليد هيچ مشكلي در كش��ور نداريم و روزانه 
21 ميليون ماسك در كشور توليد مي شود و 5تا 
۶ ميليون ماسك روزانه در اختيار داروخانه ها 
به عنوان مركز اصلي عرضه ماس��ك قرار داده 
خواهد شد كه برنامه ريزي آن آغاز شده است. 
تمركز جدي س��تاد كرونا بر عرضه ماسك در 
داروخانه هاس��ت كه اين باور در تمام اعضاي 
ستاد وجود دارد تا ماس��ك به وفور و با قيمت 

مصوب عرضه شود.«
 بي�ش از 4 ميلي�ون آزماي�ش كرونا در 

كشور
سخنگوي وزارت بهداش��ت روز گذشته گفت: 
»در طول 24 ساعت منتهي به سه شنبه، 254 
بيمار كوويد1۹ جان خود را از دست داده اند و 
مجموع جان باختگان اين بيماري به 2۹ هزار و 

۷۰ نفر رسيده است.«
سيما سادات لاري افزود: » از روز21 تا 22 مهر 
13۹۹ و بر اساس معيارهاي قطعي تشخيصي، 
4 هزار و 1۰۸ بيمار جديد مبتلا به كوويد1۹ در 
كشور شناسايي شدند كه يك هزار و ۹4۹ نفر از 
آنها بستري هستند. مجموع بيماران كوويد1۹ 

در كشور نيز به 5۰۸ هزار و 3۸۹ نفر رسيد.«
وي خاطرنش��ان كرد: »خوش��بختانه تاكنون 
411 هزار و ۸4۰ نفر از بيماران، بهبود يافته يا از 
بيمارستان ها ترخيص شده اند. 4هزارو5۷۰ نفر 
از بيماران مبتلا به كوويد1۹ در وضعيت شديد 
اين بيماري تحت مراقبت ق��رار دارند. تاكنون 
4ميليون و 3۶۹ هزار و ۶22 آزمايش تشخيص 

كوويد1۹ در كشور انجام شده است.«
 26 استان در وضعيت قرمز

سخنگوي وزارت بهداشت افزود: »استان هاي 
تهران، اصفهان، قم، آذربايجان شرقي، خراسان 
جنوبي، س��منان، قزوي��ن، لرس��تان، اردبيل، 
خوزستان، كرمانش��اه، كهگيلويه و بويراحمد، 
گيلان، بوشهر، زنجان، ايلام، خراسان رضوي، 
مازن��دران، چهارمح��ال و بختي��اري، الب��رز، 
آذربايجان غرب��ي، مركزي، كرمان، خراس��ان 
شمالي، همدان و يزد در وضعيت قرمز قرار دارند. 
همچنين استان هاي كردستان، هرمزگان، فارس 

و گلستان در وضعيت هشدار قرار دارند.«

»مسكن«
 محور رفاه در گام دوم انقلاب

با صدور بيانيه گام دوم انقلاب ازس��وي رهبر معظم انقلاب و روش��ن 
شدن خط مشي نظام پس از عبور از 4۰سال اول انقلاب )گام اول( كه 
از آن به نوعي مي توان به دوران تثبيت انقلاب و ارزش هاي مدنظر امام 
راحل و مقام رهبري ياد نمود، حال بايد گام هاي محكم تر و استوارتري 
در جهت نيل به اهداف گام دوم با حضور تمامي اهل خرد و دلس��وزان 
نظام در هر رده علمي، اقتصادي و سياسي برداشت و در ترسيم افق هاي 
تعالي ايران اسلامي جهت توسعه در حوزه هاي مختلف بيش از پيش 

مشاركت نماييم. 
يكي از اين حوزه ها ك��ه از جنبه هاي رواني براي ش��كل گيري هويت 
خانواده و س��پس جامعه اهميت بس��يار زيادي دارد، مربوط به حوزه 
رفاهي است. حوزه رفاهي خود ش��امل زواياي متفاوتي از جمله بحث 
مسكن اس��ت كه از اهم اولويت هاي رفاهي در جوامع بشري است. در 
اسلام و قرآن نيز از مسكن به كرات نام برده ش��ده  است، مثل آيه۸۰ 
س��وره نحل كه از مسكن به عنوان محل س��كونت و آرامش انسان ياد 
كرده  اس��ت. علاوه بر اين قانون اساس��ي نيز دولت جمهوري اسلامي 
ايران را موظف به »پي ريزي اقتص��ادي صحيح و عادلانه طبق ضوابط 
اسلامي جهت ايجاد رفاه و رفع فقر و برطرف ساختن هر نوع محروميت 
در زمينه هاي تغذيه و مسكن و كار و بهداشت و تعميم بيمه )بند12 از 
اصل سوم(« كرده  است، بنابراين مقوله مسكن از ديدگاه اسلام و نظام 

مورد تأكيد و اهميت است. 
با پيروزي انقلاب اس��لامي، با توجه به اينكه بزرگ ترين مشكل مردم 
مس��كن و تأمين آن بود، امام خميني)ره( در فروردين ماه س��ال 5۸، 
دستور تأسيس حساب 1۰۰ امام و بنياد مسكن انقلاب اسلامي براي 
تأمين مسكن محرومان، توسعه و عمران روستاها و ساخت واحدهاي 
مسكوني شهرها در چارچوب سياست ها و برنامه هاي دولت را دادند. با 
نگاهي به اقدامات دولت هاي مختلف بعد از انقلاب اسلامي مي توان ديد 
كه در دوران رياست جمهوري رهبر معظم انقلاب، اولين طرح كالبدي 
ملي،  فعال سازي قانون زمين ش��هري و تملك حدود 45۰هزار هكتار 
زمين ش��هري از اراضي ملي و دولتي و موات،  تهيه و اجراي طرح هاي 
هادي روس��تايي از طريق بنياد مسكن انقلاب اسلامي،  تأسيس مركز 
مطالعات و تحقيقات شهرس��ازي و معماري ايران و پايه گذاري پارك 
فناوري برنامه ريزي و عملياتي گرديدند. در سال هاي 13۶۸ تا 13۷۶ 
به  رغم اينكه در شرايطي كه امام خميني و رهبر انقلاب تأكيد داشتند 
زمين و مسكن از حالت سرمايه اي در دوران شاهنشاهي خارج شده و 
به عنوان يك كالاي مصرفي باش��د، دقيقاً مسكن به حالت سرمايه اي 
درآمد تا در مناطق مختلف و با قيمت هاي بالا در حجم زياد در اختيار 
عده اي محدود قرار بگيرد. در دوران دولت اصلاحات طرح هاي مسكن 
كارگري و كارمندي مطرح ش��دند كه در نهايت به نتيجه نرس��يدند 
و دولت نتوانس��ت طعم مس��كن را به كارگران و كارمندان بچش��اند، 
هر چند وضعيت كارمندان به خاطر بهره گي��ري از بخش هايي از اين 
طرح ها به خاطر داش��تن حقوق هاي ثابت بهت��ر از كارگران بود. پس 
از آن »مس��كن مهر« مهم ترين پروژه دولت وقت محس��وب مي شد؛  
پروژه اي كه دهك هاي كم درآمد را با حداقل هزينه صاحب خانه كرد 
و براي اولين بار در طول تاريخ بعد از انقلاب، اقشار كم درآمد توانستند 

صاحب خانه شوند. 
با روي كار آمدن دولت تدبير و اميد دوباره سكان مهم ترين وزارتخانه 
بخش مس��كن به آقاي آخوندي رس��يد. آخون��دي در اولي��ن اقدام 
مس��كن هاي مهر را تعطيل كرده و تكميل آنها به تعويق افتاد. اگر چه 
طرح مسكن اجتماعي از سوي اين دولت ارائه شد، اما در قالب اين طرح 
حتي يك آجر هم روي آجر ديگري گذاشته نشد. بي مسئوليتي در قبال 
ساخت مسكن به جايي رسيد كه نقدينگي به بازار مسكن روي آورد و در 

نهايت تورم بالاي چندصددرصدي در اين حوزه ايجاد شد. 
با نگاهي به آمار جمعيت ايران بر اس��اس سرشماري نفوس و مسكن 
در فواص��ل زماني پنج س��اله از 1355 ت��ا 13۹5 جمعيت كش��ور از 
33/5ميليون به ۸۰ميليون نفر رسيد،  يعني افزايشي بالغ بر 2/35درصد 
را شاهد بوديم و آمار شهرنشيني هم از 4۷درصد به ۷4درصد رسيده 
است كه بيانگر افزايش 1/5۷ برابري شهرنشيني مي باشد و اين خود 
درخواس��ت و تقاضاي سكونت در شهر را نش��ان مي دهد. در كنار اين 
آمار بعد خانوار از پنج نفر به 3/3 نفر در هر خانواده كاهش داشته است 
و اين موضوع نيز نش��ان از افزايش تعداد خانواده ها با توجه به كاهش 
بعد خانوار دارد. از طرفي تعداد واحد مس��كوني در س��ال 1355 برابر 
5/3ميليون به 22/۸ميليون واحد در سال 13۹5 رسيده  است، بنابراين 
افزايش تقاضاي بيش از چهار برابر در محدوده زماني 4۰ساله، سرعت 
بيش از پيش اقدامات عملياتي و اجرايي مس��ئولان و دست اندركاران 
اين بخش حياتي را مي طلبد تا از ميزان بار رواني در جامعه در خصوص 
عدم دستيابي به مسكن براي خانواده ها و به  خصوص جوانان و زوج هاي 

جوان كاسته شود. 
بر اساس آمار نفوس و مسكن دليل ديگر بر چابكي بيش از پيش دولت و 
دست اندركاران در جهت ساخت مسكن به موضوع رشد اجاره نشيني در 
ساليان اخير بازمي گردد. اجاره نشيني در واحدهاي مسكوني معمولي 
از يك ميليون خانوار در سال 1355 به بيش از ۷ميليون خانوار در سال 
13۹5 رسيده است كه بيشترين ميزان اين رشد به بازه زماني سال هاي 
13۸5 تا 13۹5 بازمي گردد. همچنين از يك طرف با توجه به اين ميزان 
افزايش تقاضا و از طرف ديگر حوادث طبيعي مثل زلزله، سيل و... كه هر 
كدام نيز باعث خرابي و ويراني بناهاي موجود مي گردند، بايد به كيفيت 
ساخت مسكن در كنار كميت مورد نياز انديشيد. در كنار اين آمار بايد به 
معضل زاغه نشيني و حاشيه نشيني ناشي از افزايش مهاجرت به شهرها و 

بافت فرسوده نيز با دقت بيشتري نگريست. 
 *  استاديار دانشگاه

حسین سروقامت

چرخاندن قانون شكنان 
در مدار بي قانوني

برخ��ورد قاط��ع و ب��دون اغم��اض ب��ا 
هنجارشكنان و اراذل و اوباش قطعاً مورد 
حمايت هم��ه افراد و جوامع اس��ت اما در 

راستاي قانون نه با نقض قانون. 
فيلم چرخاندن اراذل و اوباش در رس��انه 
و فضاي مج��ازي نه در باب تش��هير بلكه 
در قالب تحقير دس��ت به دست مي شود، 
فرمانده ني��روي انتظامي هم ب��ا افتخار از 
»گردن شكس��تن« صحبت مي كند. انگار »اصل قانوني بودن جرائم و 
مجازات ها« در نظام حقوقي ما جايگاهي ندارد! يا اينكه نيروي انتظامي 

خود را فراتر از قانون ديده است. 
آنچه در قانون مجازات اس��لامي راجع به تش��هير آمده انتشار اسامي 
مفسدان در جرايد كثيرالانتشار است كه با جري تشريفات قابل اعمال 
است. اينكه قاضي تحقيق )بازپرس يا داديار( در دادسرا با چه استناد 
قانوني يا فقهي دستور چرخاندن اراذل و اوباش را صادر مي نمايد، جاي 
سؤال اس��ت. موضوع چرخاندن مجرم را هم دادگاه بايد به عنوان يك 
مجازات تكميلي در رأي بياورد. بايد و مي توان پرس��يد اين موضوع را 
كه مأمور ناجا خودسرانه با كتك زدن متهم در ملأعام كه تداعي كننده 
اقدامات خودسرانه است، از فرمانده خود مجوز گرفته است؟ حتي اگر 

چنين موضوعي در ميان باشد، برخلاف قانون است. 
تشهير در فقه راجع به شش جرم ش��هادت كذب، جرائم مالي، اجراي 
حد قذف، سرقت مش��مول حد، محاربه و جرم قوادي پيش بيني شده 
است. به راس��تي هدف از تش��هير در فقه چه بود؟ هدف پيشگيري و 
شناس��ايي مجرمان بوده تا به عنوان نمونه مردم از قبول شهادت آنان 
اجتناب نمايند اما امروزه مشاهده مي شود متهماني كه بعضاً اتهام خود 
را نيز قبول ندارند در مرحله تحقيقات مقدماتي و در بدو دس��تگيري 
با چرخاندن تحقير مي ش��وند. اي��ن موضوع با كرامت انس��اني هم در 

تعارض است. 
صيانت از حقوق طرفين پرون��ده حتي مجرمان و متهم��ان از جمله 
رس��الت هاي دس��تگاه عدالت كيفري اس��ت كه اين ن��وع برخورد و 
چرخاندن قانون ش��كنان نقض بارز صيانت حقوق متهم و اصل فردي 
كردن مجازات ها هم به شمار مي رود. دستور رئيس محترم قوه قضائيه 
در راستاي برخورد با عاملان اين اتفاق تصميمي بجا و در راستاي حفظ 

كرامت انساني است كه شايسته است. 
*دكتراي حقوق جزا و جرم شناسي، قاضي دادگستري 

»از مش�كلات فرار نمي كنم بلكه همه توان�م را روي حل آنها 
متمركز مي كنم. مهم نيست شرايط چقدر سخت است، من از 
پس مش�كلات برمي آيم، چنانچه قبلًا هم از پس آنها برآمدم. 
اهل غُرغُر كردن نيستم، اگر مشكل با گفت وگو حل مي شود، 
با طرفِ مقابل گفت وگو مي كنم. نه پش�ت سرش حرف مي زنم 
و نه رفتار ناشايس�ت ديگري انجام مي دهم. همچنين س�عي 
مي كنم مشكل را از زواياي ديگر نگريس�ته، درباره اش با اهل 

فن مشورت كنم.«
اگر ب�راي پذيرش مس�ئوليت، موت�ور محركه كاف�ي نداريد، 

مكنونات ذهني خود را روي كاغذ بياوريد. 
بر كاغذ و قلم تأكيد مي كنم... همان طور كه كلمات روي كاغذ 
نقش مي بندند، در ضمير ناخودآگاه شما نيز حك خواهند شد!

راستي... يادتان نرود كه از جملات قوي و مثبت استفاده كنيد و 
به جاي تمركز بر خواسته ها، روي اقدامات خود زوم كنيد!
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محسن هاشمي:
دليل انتصابات جديد شهرداري 

معلوم نيست!
رئيس ش�وراي ش�هر تهران با اش�اره ب�ه اينكه ش�هردار تهران 
راهبرد مش�خصي براي تغيير مديران ندارد، گفت: معلوم نيست 
انتصابات جديد در ش�هرداري ب�ه چه دليلي انجام گرفته اس�ت. 
محسن هاشمي رئيس ش��وراي شهر تهران در حاش��يه صحن ديروز 
شوراي شهر درباره جلس��ه هم انديش��ي صبح امروز)ديروز( با پيروز 
حناچي شهردار پايتخت، اظهار داشت: اين جلسه از ساعت ۷:3۰ آغاز 
ش��د و حدود دو س��اعت به طول انجاميد. بحث هاي مختلفي اعضاي 
شوراي شهر مطرح كردند كه مسئله درآمد ش��هرداري، خارج كردن 
تصميمات از تمركز در ستاد و انتصابات از جمله مباحث مورد نظر بود. 
وي افزود: شهردار تهران در مواردي پاسخ سؤالات را داد و مشكلات را 
قبول كرد و قرار شد برخي اصلاحات انجام گيرد.  رئيس شوراي شهر 
تهران گفت: بر اساس بخش��نامه اي از س��وي دولت افزايش بيشتر از 
25درصد نرخ كرايه ها امكانپذير نيست و از طرفي سازمان تعزيرات هم 
بر اين مسئله حساس است و اگر اين اقدام را انجام دهيم، امكان دارد در 
هيئت تطبيق فرمانداري آن را رد كنند، البته ما مي توانيم بگوييم چون 

قانون نيست و مصوبه دولت بوده از آن تمكين نمي كنيم. 
رئيس شوراي شهر تهران گفت: اين مسئله مدنظرمان است كه افزايش 
نرخ حمل و نقل عمومي مش��كلات اين ناوگان را حل نمي كند و حداقل 
4۰ تا 5۰ميليارد تومان از اين طريق تأمين مي شود، در حالي كه حداقل 
2۰۰ميليارد تومان نياز داريم و از طرفي نيز افزايش دوباره نرخ ها بازتاب 
بدي در جامعه خواهد گذاشت.  هاشمي گفت: به دنبال پيشنهاد جديد 
بوديم و قرار است از دولت مجدانه خواسته شود يارانه حمل و نقل عمومي 
تأمين شود.  وي درباره بسته محرك اقتصادي در شهرداري تهران گفت: 
اينكه تاكنون توانسته ايم حقوق ها را در شهرداري پرداخت كنيم به دليل 
اثرگذاري اين بسته بوده است ولي به طور كل ما در تأمين بودجه غيرنقد 
مشكل داريم و 1۰هزار ميليارد توماني كه بايد از اين محل تأمين مي شد، 
محقق نشده است.  رئيس ش��وراي ش��هر تهران گفت: برخي از اعضاي 
ش��وراي ش��هر معتقدند چون اختيارات به مناطق داده نمي شود، دست 
مديران شهرداري در تحقق بودجه غيرنقد بسته است ولي از طرفي بايد 
توجه داشت كه سازمان هاي بازرسي و نظارتي نيز اين روزها بسيار حساس 
هستند و مديران نگران هستند كه بايد بابت جسارت هايشان جواب پس 
بدهند.  هاشمي تصريح كرد: همچنين قيمت ها بسيار متغير شده است و 
زماني كه يك كارشناس قيمت گذاري انجام مي دهد، مدتي بعد و حتي يك 
ساعت پس از آن نرخ تغيير مي كند، به نظرم اكنون مديران بايد بر اساس 
خرد جمعي كار را پيش ببرند.  وي درباره انتصابات اخير در شهرداري تهران 
گفت: همه اعضاي شورا مي دانند كه انتصابات جزو اختيارات شهردار است 
ولي از آنجايي كه از همان اول اعلام كرده بوديم همه ما يك گروه يكسان 
هستيم و به نوعي توافق نانوشته داشتيم، انتظار بود شهردار به خصوص 
در انتصاب رؤسا و مديران درجه يك اطلاعات را قبل از آن به اعضاي شورا 
برساند و نظرات شان را جويا شود.  رئيس شوراي شهر تهران گفت: سرعت 
عمل شهرداري در انتصابات جديد زياد بوده و اعضاي شوراي شهر از نگاه 
دوگانه شهردار به برخي مديران انتقاد دارند چراكه برخي مديران بازنشسته 

تغيير نكردند و در مورد برخي برعكس بوده است. 
وي بيان داشت: مديري كه تازه در يك منطقه اشراف پيدا كرده نبايد 
به بهانه اينكه مدير خوبي است به منطقه ديگر منتقل شود، بايد بررسي 
شود تغييرات چقدر به نفع شهرداري اس��ت.  هاشمي تصريح كرد: ما 
به دنبال تغيير نيستيم و معلوم هم نيس��ت اين تغييرات در سال آخر 
به چه دليل انجام گرفته و به نظر مي رسد شهرداري راهبرد مشخص 
براي تغيير مديران نداشته اس��ت، البته حناچي در جلسه هم انديشي 
به انتقاد شوراي شهري ها پاسخ داد ولي به دليل كمبود وقت مشخص 
نش��د كه آيا اعضا از صحبت هاي پيروز حناچي قانع شدند يا هنوز به 

دنبال سؤال هستند. 

مهدي خواري*
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